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Rekomendacje GreenLab Toruń i odpowiedzi 
Wydziału Środowiska i Ekologii UMT  

– aktualizacja z kwietnia 2025 r. 
               Podsumowanie 

 

 

 

Poniżej przedstawiamy odpowiedzi Wydziału Środowiska i Ekologii na 
rekomendacje wypracowane przez Grupę Roboczą GreenLab Toruń w 2024 roku.  

Propozycje opracowane przez przedstawicieli i przedstawicielki organizacji 
pozarządowych, grup nieformalnych, rad okręgów i mieszkańców Torunia dotyczyły 
szeroko rozumianej polityki miejskiej w obszarze zieleni i środowiska.  

Choć rekomendacje kierowane są przede wszystkim do jednostek miejskich 
pracujących w obszarze zieleni i ochrony środowiska, ich realizacja wymaga również 
zaangażowania planistów, pionów zajmujących się rewitalizacją, komunikacją 
społeczną i edukacją. 

W odpowiedzi na każdą z rekomendacji sformułowano stanowisko WSIE oraz wskazano 
możliwe dalsze kroki. 
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1. Nowe tereny zieleni 

Na czym polega problem? 
W Toruniu brakuje systemowego zabezpieczania rezerw gruntów pod przyszłą zieleń miejską. 
Obecne plany miejscowe nie uwzględniają odpowiednich rezerw, a powstające „parki 
kieszonkowe” nie rekompensują deficytu. Brakuje też pełnej inwentaryzacji istniejącej 
roślinności i procedur jej ochrony w procesach planistycznych. 

Rekomendacja GreenLab: 

1. Wprowadzić w Planie Ogólnym Miasta oraz miejscowych planach zagospodarowania 
mechanizmy rezerwacji terenów pod zieleń. 
 

2. Nakładać warunki zabudowy (WZ) z obowiązkiem zachowania minimalnej powierzchni 
biologicznie czynnej. 
 

3. Wdrożyć stały monitoring dokumentów planistycznych przez WSIE/MPU. 
 

4. Opracować procedury ochrony istniejącej zieleni przy każdej procedurze planistycznej. 
 

Stanowisko WSIE: 
WSIE potwierdza konieczność systemowego podejścia. Kluczowym instrumentem jest Plan 
Ogólny Miasta, obecnie opracowywany. Plan Zarządzania Krajobrazem, choć nieobowiązujący 
prawnie, stanowi punkt wyjścia do konsultacji. WSIE wskazuje na potrzebę ścisłej współpracy  
z Miejską Pracownią Urbanistyczną (MPU) w zakresie weryfikacji rezerw terenowych. 

Pierwszy krok: 
WSIE nawiąże dialog z MPU – w ramach kolejnej edycji GreenLabu odbędzie się spotkanie 
robocze w celu omówienia zapisów Planu Ogólnego pod kątem ochrony i rezerw terenów  
z przeznaczeniem na zieleń  

2. Konkurs „Moje Podwórko” 

Na czym polega problem? 
Konkurs „Moje Podwórko” w obecnej formule skupia się wyłącznie na starówce Torunia. 
Projekty zwykle promują infrastrukturę, kosztem zieleni. Brakuje wsparcia merytorycznego  
dla mieszkańców w zakresie rozwiązań przyjaznych mikroklimatowi. 

Rekomendacja GreenLab: 

1. Rozszerzyć obszar konkursu na wszystkie rewitalizowane dzielnice. 
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2. Wzmocnić komponent zieleni poprzez osobne kryterium oceny ekologicznej. 
 

3. Udostępnić katalog inspiracji i konsultacje eksperckie przed składaniem wniosków. 
 

Stanowisko WSIE: 
. Zmiany w regulaminie zostaną przekazane do Biura Toruńskiego Centrum Miasta (BTCM). 
Dyrektor WSIE zadeklarował chęć spotkania z nowym dyrektorem BTCM, , w celu omówienia 
modyfikacji i ewentualnego rozszerzenia formuły. 

Pierwszy krok: 
Przekazanie projektu nowego regulaminu do BTCM oraz zorganizowanie spotkania GreenLabu  
z BTCM w celu zaprezentowania i przedyskutowania propozycji zmian. 

3. Komunikacja z Radami Okręgów 

Na czym polega problem? 
Radom Okręgów brakuje stałego dostępu do informacji o polityce zieleni i projektach 
środowiskowych. Przepływ danych jest przypadkowy, co skutkuje brakiem spójności działań  
i utratą cennej wiedzy lokalnej. 

Rekomendacja GreenLab: 

1. Ustanowić regularny kanał komunikacji (biuletyn, portal, newsletter) między WSIE  
a Radami Okręgów. 
 

2. Wyznaczyć koordynatora ds. komunikacji środowiskowej. 
 

3. Zapewnić Radom możliwość opiniowania dokumentów planistycznych i projektów 
zieleni. 
 

Stanowisko WSIE: 
WSIE wskazuje, że Biuro Dialogu i Innowacji Miejskich (BDIIM) już przekazuje informacje  
o inwestycjach w zieleni na etapie koncepcji. Rady mają możliwość zgłaszania uwag,  
które są rozpatrywane. Jednocześnie WSIE zobowiązuje się do monitorowania jakości  
i regularności tego procesu. 

Pierwszy krok: 
Utrzymanie współpracy z BDIIM, bieżąca ocena przekazu informacji i refleksja nad możliwością 
wyznaczenia dedykowanego koordynatora. 
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4. Wybiegi dla psów 

Na czym polega problem? 
Obecne wybiegi są często zbyt małe, pozbawione elementów bezpieczeństwa i nie uwzględniają 
potrzeb różnych użytkowników (psów i właścicieli). 

Rekomendacja GreenLab: 

1. Opracować miejskie standardy funkcjonalne i przestrzenne wybiegów z udziałem 
behawiorystów, architektów krajobrazu i użytkowników. 
 

2. Określić minimalne parametry (m.in. powierzchnia, ogrodzenia, wyposażenie). 
 

3. Stworzyć katalog rekomendowanych rozwiązań. 
 

Stanowisko WSIE: 
WSIE przekaże sprawę do Biura Architekta Miasta, odpowiedzialnego za wytyczne przestrzenne. 
Podkreśla konieczność elastycznego podejścia – dopasowanego do lokalnych warunków  
i oczekiwań mieszkańców. 

Pierwszy krok: 
Przekazanie zagadnienia do Biura Architekta Miasta w celu rozpoczęcia prac nad standardami. 

5. Place zabaw 

Na czym polega problem? 
Place zabaw są monotonnie urządzone, bez zacienienia, niedostępne dla dzieci o specjalnych 
potrzebach oraz nieprzystosowane do ekstremów pogodowych. 

Rekomendacja GreenLab: 

1. Stworzyć katalog koncepcji tematycznych i różnorodnych rozwiązań zabawowych. 
 

2. Zapewnić integracyjne, dostępne urządzenia i naturalne zacienienie. 
 

3. Uwzględnić odporność na zmiany klimatu (retencja wody, elementy zielone). 
 

Stanowisko WSIE: 
Rekomendacja spotkała się z pełnym poparciem. WSIE zaproponowało współpracę z Biurem 
Architekta Miasta przy opracowaniu miejskich standardów i wskazaniu priorytetów modernizacji 
istniejących obiektów. 
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Pierwszy krok: 
Przekazanie tematu do Biura Architekta Miasta i zorganizowanie spotkania roboczego w celu 
określenia zakresu standardów. 

 

 

6. Zieleń w inwestycjach MZD 

Na czym polega problem? 
Projekty drogowe i komunikacyjne często marginalizują zieleń: brak specjalistycznej kontroli 
WSIE, niewystarczający nadzór w fazie projektowania i realizacji. 

Rekomendacja GreenLab: 

1. Wprowadzić obowiązek uzgadniania projektów drogowych z WSIE w zakresie zieleni. 
 

2. Zatrudnić w MZD specjalistów ds. zieleni (architektów krajobrazu, dendrologów). 
 

3. Opracować i wdrożyć mechanizmy kontroli jakości nasadzeń. 
 

Stanowisko WSIE: 
Część rekomendacji już wdrożono: obowiązuje zarządzenie nakładające na MZD i wykonawców 
obowiązek konsultacji z WSIE już na etapie przedprojektowym. Starsze projekty są poza 
zakresem nowych przepisów. Trwają uzgodnienia standardów, a MZD planuje zatrudnienie 
specjalisty ds. zieleni. 

Pierwszy krok: 
Kontynuacja rozmów międzywydziałowych oraz spotkanie z MZD w celu oceny funkcjonowania 
aktualnych regulacji. 

7. System do inwentaryzacji zieleni 

Na czym polega problem? 
Brak spójnego, cyfrowego narzędzia do inwentaryzacji zieleni. Dotychczasowe działania były 
fragmentaryczne i pozbawione stałych procedur. 

Rekomendacja GreenLab: 

1. Wdrożyć aplikację drzewa.info (lub analogiczne) jako miejską platformę do 
inwentaryzacji z wykorzystaniem geolokalizacji i crowdsourcingu. 
 

2. Określić standardy gromadzenia danych oraz częstotliwość aktualizacji. 
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3. Ustalić procedury raportowania nasadzeń. 
 

Stanowisko WSIE: 
Po pilotażowych testach narzędzie drzewa.info oceniono pozytywnie. Ze względu na koszty 
kompleksowych systemów zdecydowano się na dalsze korzystanie z prostszego i tańszego 
narzędzia. Kolejnym krokiem będzie wydanie zarządzenia obligującego do wprowadzania 
danych inwentaryzacyjnych przez wszystkie podmioty prowadzenia nasadzenia. 

Pierwszy krok: 
Organizacja spotkań z dostawcami systemów oraz podjęcie decyzji o zakupie narzędzia 
dostosowanego do budżetu i potrzeb miasta. 

8. Park przy ul. Droga Trzeposka 

Na czym polega problem? 
Dynamicznie rozbudowujące się osiedle „Piernikowe-Metron-Tormięs” nie ma dostępu  
do pełnowymiarowego parku. Dotychczasowe przestrzenie zielone są fragmentaryczne i 
niewystarczające. 

Rekomendacja GreenLab: 

1. Wyznaczyć działki rezerwowe (np. 15/7, 145/10) pod park miejski o charakterze 
naturalnym. 
 

2. Opracować wstępną koncepcję zagospodarowania z ograniczeniem infrastruktury  
do minimum. 
 

3. Współpracować z Radą Okręgu i mieszkańcami na każdym etapie. 
 

Stanowisko WSIE: 
Część rekomendowanych działek została sprzedana; jednak w MPZP istnieją rezerwy, które 
mogą zostać wykorzystane (działka 145/12). WSIE rekomenduje weryfikację planów 
miejscowych oraz współpracę z MPU i WGN. Zachęca także do dialogu z Radą Okręgu. 

Pierwszy krok: 
Inicjacja spotkania z MPU i WGN w celu analizy dostępnych terenów oraz przygotowanie 
wstępnej, lokalizacyjnej koncepcji parku. 
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GreenLab Toruń 2024 – REKOMENDACJE 
 

     PEŁNA WERSJA  
 
 
 
 

Poniższe rekomendacje zostały opracowane przez Grupę Roboczą działającą w ramach 
projektu GreenLab Toruń w roku 2024. Projekt ten stanowi miejski eksperyment, którego celem 
jest wzmocnienie zaangażowania obywatelskiego mieszkańców Torunia w sprawy związane z 
zielenią miejską i środowiskiem, a także budowanie dialogu między społecznością lokalną a 
administracją miasta. W pracach Grupy Roboczej udział wzięli reprezentanci i reprezentantki 
organizacji pozarządowych, grup nieformalnych, rad okręgów, urzędów oraz mieszkanki  
i mieszkańcy Torunia.  

Rekomendacje, które powstały w efekcie tych działań, obejmują szerokie spektrum 
zagadnień związanych z zielenią miejską i jakością życia w Toruniu. Wśród kluczowych obszarów 
znalazła się potrzeba tworzenia nowych terenów zielonych oraz lepszego zabezpieczania 
przestrzeni pod przyszłą zieleń w dokumentach planistycznych. Zwrócono również uwagę na 
konieczność poprawy jakości i spójności zieleni realizowanej w inwestycjach drogowych, 
szczególnie tych prowadzonych przez jednostki takie jak Miejski Zarząd Dróg i Miejski Zakład 
Komunikacji. Ważnym elementem stało się również ulepszenie mechanizmów komunikacji 
między Radami Okręgowymi a Urzędem Miasta w zakresie planowania i zarządzania zielenią. 
Rekomendacje obejmują także propozycję rozwoju formuły miejskiego konkursu „Moje 
Podwórko”, tak aby lepiej odpowiadał on na potrzeby mieszkańców i silniej uwzględniał 
komponent zielony.  

Choć rekomendacje kierowane są przede wszystkim do jednostek miejskich pracujących 
w obszarze zieleni i ochrony środowiska, ich realizacja wymaga również zaangażowania 
planistów, pionów  zajmujących się rewitalizacją, komunikacją społeczną i edukacją. 
Projekt GreenLab Toruń był dofinansowany ze środków Urzędu Miasta Torunia, a jego założeniem 
było nie tylko sformułowanie konkretnych propozycji zmian, ale także testowanie modelu 
współpracy międzysektorowej opartej na zaufaniu, wiedzy i wspólnym działaniu. Rekomendacje 
te nie są dokumentem zamkniętym – traktujemy je jako punkt wyjścia do dalszej pracy  
i pogłębionej rozmowy o zielonym, odpornym i przyjaznym mieszkańcom Toruniu. 
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Nowe tereny zieleni 
 

Na czym polega problem? Kogo i/lub czego dotyczy? 

W Toruniu brakuje systemowego podejścia do zabezpieczania rezerw terenów pod 
przyszłą zieleń miejską. Nie są tworzone odpowiednie mapy rezerw, a nowe parki, jeśli 
powstają, są zazwyczaj niewielkimi realizacjami kieszonkowymi. Nie istnieje pełna 
inwentaryzacja istniejącej zieleni ani procedura jej ochrony w procesach planistycznych. 
 
 

Co należy zmienić lub wprowadzić, aby rozwiązać problem? Na czym mają 
polegać działania naprawcze? 

 Zabezpieczenie terenów zielonych w dokumentach planistycznych (MPU). 
 Ochrona istniejącej zieleni przed przekształceniami zabudowy. 
 Wydawanie decyzji WZ z obowiązkiem uwzględniania powierzchni biologicznie 

czynnej. 
 Stały monitoring dokumentów planistycznych przez WŚiE/MPU. 

Czego potrzeba, żeby zrealizować te działania? 

 Zorganizowanie spotkania WŚiE, WGK MPU w celu wypracowania wspólnego 
planu działań. 

 Inwentaryzacja zieleni i terenów potencjalnych. 
 Analiza dokumentów planistycznych – możliwe utworzenie specjalnego stanowi-

ska w UM. 
 Zabezpieczenie zasobów organizacyjnych w WŚiE i MPU. 
 Weryfikacja planu ogólnego w toku sporządzania. 
 Kontrola nowych mpzp pod kątem ochrony zieleni. 
 Wpływ na Program Ochrony Środowiska – zabezpieczenie środków na nowe te-

reny zielone.  
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Konkurs „Moje Podwórko” 
 

Na czym polega problem? Kogo i/lub czego dotyczy? 

Konkurs „Moje Podwórko” w obecnej formie koncentruje się wyłącznie na staromiejskim 
obszarze rewitalizacji, mimo że rewitalizacja obejmuje także inne osiedla Torunia. 
Realizowane projekty są zdominowane przez infrastrukturę kosztem zieleni. Brakuje 
wsparcia ze strony WŚiE, a mieszkańcy niechętnie wprowadzają zieleń z powodu 
trudnych warunków przestrzennych. Brakuje również wsparcia merytorycznego i 
inspiracji do zielonych, przyjaznych mikroklimatowi rozwiązań.  
Dodatkowo warto podkreślić, że wdrożenie tych zmian powinno uwzględniać 
perspektywę mieszkańców, lokalnych organizacji oraz specjalistów z zakresu 
planowania przestrzennego i ochrony środowiska. Tego typu podejście zwiększa szanse 
na trwałość i akceptację wdrażanych rozwiązań. Ważne jest także, aby każde działanie 
było poprzedzone diagnozą potrzeb, a proces wdrażania oparty był na dialogu i 
współpracy pomiędzy wszystkimi zaangażowanymi stronami. 

Co należy zmienić lub wprowadzić, aby rozwiązać problem? Na czym mają 
polegać działania naprawcze? 

 

 Modyfikacje regulaminu konkursu w celu rozszerzenia jego zakresu terytorialnego 
i rzeczowego. 

 Uwzględnienie roli zieleni i jej adaptacyjnego znaczenia wobec zmian klimatu. 
 Zorganizowanie spotkania z BTCM/Wydziałem Rewitalizacji i przedstawienie pro-

pozycji zmian przez WŚiE i GreenLab.  

Dodatkowo warto podkreślić, że wdrożenie tych zmian powinno uwzględniać 
perspektywę mieszkańców, lokalnych organizacji oraz specjalistów z zakresu 
planowania przestrzennego i ochrony środowiska. Tego typu podejście zwiększa szanse 
na trwałość i akceptację wdrażanych rozwiązań. Ważne jest także, aby każde działanie 
było poprzedzone diagnozą potrzeb, a proces wdrażania oparty był na dialogu i 
współpracy pomiędzy wszystkimi zaangażowanymi stronami. 

Czego potrzeba, żeby zrealizować te działania? 

 Akceptacja i wdrożenie nowego regulaminu konkursu.  
 Zwiększenie budżetu konkursu. 
 Współpraca BTCM/Wydziału Rewitalizacji z WŚiE. 
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 Opracowanie katalogu dobrych praktyk zieleni podwórkowej. 
 
 

Co można zrobić już dziś dla rozwiązania problemu? 

 Zweryfikować odpowiedzialną jednostkę. 
 Uzgodnić termin spotkania roboczego z jednostką odpowiedzialną (TCM). 
 Przygotować propozycje zmian do regulaminu i określić możliwości ich wdrożenia. 
 Proporcja nowych zapisów regulaminu  stanowi Załącznik nr 1 do rekomendacji  

 
 
 

Komunikacja z Radami Okręgów 
 

Na czym polega problem? Kogo i/lub czego dotyczy? 

Rady Okręgów w Toruniu mają ograniczony dostęp do informacji dotyczących polityki 
miasta w zakresie zieleni i środowiska, a Urząd Miasta nie posiada pełnej wiedzy o 
lokalnych potrzebach i inicjatywach mieszkańców w tym obszarze. Brakuje narzędzi, 
które umożliwiałyby systemowy, dwustronny przepływ informacji, co skutkuje brakiem 
spójności działań oraz słabym wykorzystaniem potencjału wiedzy i zaangażowania 
lokalnych społeczności. Obecnie wiele informacji przekazywanych jest przypadkowo, nie 
ma ustalonego katalogu tematów ani form wymiany wiedzy między wydziałami (np. WŚiE) 
a radami. Biuro Rady Miasta nie jest w stanie efektywnie pełnić roli koordynacyjnej przy 
obecnym obciążeniu. 

Efektem tego stanu rzeczy są nieporozumienia, brak partycypacji w planowaniu zieleni, a 
także niska jakość konsultacji dotyczących inwestycji środowiskowych i przestrzennych. 

 

Co należy zmienić lub wprowadzić, aby rozwiązać problem? Na czym mają 
polegać działania naprawcze? 

 
Stworzenie prostego systemu komunikacji między Radami Okręgów a kluczowymi 
wydziałami miasta (m.in. WŚiE, MPU, MZD) – np. poprzez regularne biuletyny tematyczne 
lub portal informacyjny z aktualizacjami dot. działań środowiskowych. 
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Wprowadzenie standardu przekazywania informacji: ustalenie, jakie informacje, jak 
często i w jakiej formie powinny być przekazywane radom (np. planowane inwestycje w 
zieleń, nowe programy, plany nasadzeń, konsultacje środowiskowe). 
Wyznaczenie koordynatora ds. komunikacji środowiskowej z Radami Okręgów, który 
będzie pełnił funkcję pomostu między urzędem a społecznościami lokalnymi. 
Uwzględnianie Rad Okręgów jako partnerów w procesach środowiskowych, np. 
poprzez zapraszanie ich do opiniowania koncepcji zagospodarowania zieleni czy 
współorganizację spacerów badawczych i działań edukacyjnych. 
 

Czego potrzeba, żeby zrealizować te działania? 

Czasu i zaangażowania urzędników odpowiedzialnych za zielone inwestycje i procesy 
konsultacyjne. 
Wykorzystania istniejących kontaktów między wydziałami a Radami Okręgów – 
uporządkowania i sformalizowania tych kanałów. 
Zatwierdzenia wewnętrznej procedury komunikacyjnej, która będzie stosowana przez 
wszystkie jednostki realizujące działania środowiskowe i przestrzenne. 
Włączenia tematu komunikacji środowiskowej z Radami do obowiązków osób 
wyznaczonych w wydziałach jako punktów kontaktowych. 
 

Co można zrobić już dziś dla rozwiązania problemu? 

 
Zorganizowanie spotkania WŚiE – Rady Okręgowe w celu wypracowania wspólnego planu 
wdrożenia zmian komunikacyjnych . 
Wyznaczyć osobę odpowiedzialną za opracowanie standardu komunikacji RO- WSIE 
Przygotować pierwszy pakiet informacji do przekazania radom (np. aktualne inwestycje 
w zieleń, plany nasadzeń, dokumenty w konsultacjach). 
Zainicjować spotkanie robocze z przedstawicielami rad, by wspólnie ustalić potrzeby 
informacyjne i preferowane formy kontaktu. 
Włączyć komunikację z Radami jako stały komponent polityki informacyjnej w 
obszarze środowiska i zieleni miejskiej. 
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Wybiegi dla psów 
 

Na czym polega problem? Kogo i/lub czego dotyczy? 

Wybiegi dla psów w Toruniu często są zbyt małe, nieprzemyślane i niskiej jakości. 
Mieszkańcy zgłaszają skargi dotyczące ich funkcjonalności, bezpieczeństwa oraz 
lokalizacji. 
 
 

Co należy zmienić lub wprowadzić, aby rozwiązać problem? Na czym mają 
polegać działania naprawcze? 

 

 Przygotowanie standardów dla wybiegów przy udziale ekspertów (behawioryści, 
psycholodzy). 

 Określenie minimalnych powierzchni, bezpiecznych ogrodzeń i odpowiedniej lo-
kalizacji. 

 Stworzenie katalogu wyposażenia wybiegów. 
 
 

Czego potrzeba, żeby zrealizować te działania? 

 Środki finansowe na benchmarking rozwiązań z innych miast. 
 Wsparcie merytoryczne ekspertów z UMK (weterynaria, psychologia). 
 Budżet na opracowanie i wdrożenie standardów. 

 
 
 

Co można zrobić już dziś dla rozwiązania problemu? 

 Zorganizowanie spotkania WŚiE, WGK w celu wypracowania wspólnego planu 
działań. 

 Zaplanowanie w działaniach na 2025 benchmarking i przygotowanie wstępnych 
standardów. 

 Zawnioskowanie o konsultacje społeczne na jesień 2025. 
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Place zabaw 

 

Na czym polega problem? Kogo i/lub czego dotyczy? 

Place zabaw w Toruniu są monotonne, powtarzalne i niedostosowane do zmieniających 
się warunków klimatycznych. Brakuje cienia, różnorodności urządzeń oraz infrastruktury 
dostępnej dla dzieci z niepełnosprawnościami. 

Co należy zmienić lub wprowadzić, aby rozwiązać problem? Na czym mają 
polegać działania naprawcze? 

 

 Stworzenie katalogu rozwiązań dla tematycznych i różnorodnych placów zabaw. 
 Zapewnienie dostępnych i nowoczesnych urządzeń integracyjnych. 
 Projektowanie zacienienia (naturalnego i sztucznego). 
 Opracowanie koncepcji przestrzennej sprzyjającej integracji, bezpieczeństwu i 

zabawie. 
 
 

Czego potrzeba, żeby zrealizować te działania? 

 Środki na przygotowanie standardów i benchmarkingu. 
 Wsparcie ekspertów z UMK (psychologia, socjologia, gospodarka przestrzenna). 
 Współpraca z mieszkańcami i projektantami przestrzeni publicznych. 

 
 

Co można zrobić już dziś dla rozwiązania problemu? 

 Zorganizowanie spotkania WŚiE, WGK w celu wypracowania wspólnego planu 
działań. 

 Zaplanowanie benchmarkingu i opracowania koncepcji w działaniach na 2025. 
 Inicjatywa konsultacji społecznych jesienią 2025, by zaprezentować propozycje 

zmian.  
 



14 
 

Zieleń w zarządzie MZD  
 

Na czym polega problem? Kogo i/lub czego dotyczy? 

Istnieje potrzeba podniesienia jakości nowo zakładanych terenów zielonych oraz 
lepszego zarządzania zielenią znajdującą się w zarządzie innych jednostek miejskich, 
takich jak Miejski Zarząd Dróg i innych jednostek miejskich . Tereny zielone zakładane w 
ramach inwestycji np. w pasach drogowych, nie są odpowiednio wspierane na etapach 
projektowania, realizacji i utrzymania. Problem wynika z braku specjalistów w zakresie 
zieleni w zasobach tych instytucji i wystarczającego nadzoru i wpływu WSIE w procesach 
planowania, projektowania i realizacji tych inwestycji. W efekcie zieleń często nie jest 
odpowiednio chroniona ani projektowana w sposób zapewniający jej przetrwanie, co 
prowadzi do obniżonej jakości terenów zielonych lub zamierania. 

Co należy zmienić lub wprowadzić, aby rozwiązać problem? Na czym mają 
polegać działania naprawcze? 

 Stworzenie formalnych procedur współpracy pomiędzy MZD, MZK, MPU i WŚiE na 
wszystkich etapach inwestycji – od planowania po realizację i utrzymanie. 

 Wypracowanie zasad opiniowania projektów przez specjalistów ds. zieleni. 
 Realizacja pilotażowego projektu z nowymi zasadami. 
 Wprowadzenie mechanizmów kontroli jakości i trwałości zieleni. 

Czego potrzeba, żeby zrealizować te działania? 

 Zmiana procedur wewnętrznych i zapewnienie ścisłej współpracy między jednost-
kami. 

 Zatrudnienie architektów krajobrazu i inspektorów zieleni w MZD 
 Organizacja szkoleń dla pracowników zajmujących się inwestycjami drogowymi. 
 Zabezpieczenie środków w budżecie WŚiE na działania wspierające jakość zieleni. 

 
 

Co można zrobić już dziś dla rozwiązania problemu? 

 Zorganizowanie spotkania WŚiE, MPU, MZD i MZK w celu wypracowania wspól-
nego planu działań. 

 Przygotowanie propozycji procedur i wybór inwestycji pilotażowej do przetestowa-
nia nowych rozwiązań. 
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System do inwentaryzacji zieleni 
 

Na czym polega problem? Kogo i/lub czego dotyczy? 

 
W Toruniu brakuje systemowego, aktualnego i łatwo dostępnego narzędzia do 
prowadzenia inwentaryzacji zieleni. Dotychczas działania w tym zakresie miały charakter 
rozproszony, punktowy i często były realizowane bez ujednoliconych procedur oraz bez 
udziału mieszkańców. W efekcie administracja miejska – w tym Wydział Środowiska i 
Ekologii – nie dysponuje pełną, cyfrową bazą danych dotyczącą stanu zieleni, co utrudnia 
planowanie, monitorowanie oraz reagowanie na zmiany w przestrzeni. 
W ramach pilotażu GreenLabu w 2024 roku przetestowano narzędzie dostępne pod 
adresem https://torun.drzewo.info/mapa, które działa już w wielu polskich miastach. 
Testy przeprowadzono m.in. w parku Glazja z udziałem mieszkańców, zespołu 
GreenLabu i pracowników WŚiE. Narzędzie zostało ocenione jako intuicyjne i dostępne – 
nie wymaga specjalistycznego sprzętu ani wiedzy technicznej, wystarczy smartfon lub 
tablet. System pozwala na dokładną inwentaryzację roślinności z wykorzystaniem 
geolokalizacji. Uwagi dotyczyły głównie precyzji lokalizacji GPS i drobnych kwestii 
technicznych, które zostały przekazane twórcom aplikacji. 

Co należy zmienić lub wprowadzić, aby rozwiązać problem? Na czym mają 
polegać działania naprawcze? 

 

 Przeprowadzenie szczegółowej diagnozy potrzeb Wydziału Środowiska i Ekologii 
w zakresie inwentaryzacji – jako procesu ciągłego, obejmującego kolejne obszary 
zieleni. 

 Określenie docelowego modelu prowadzenia inwentaryzacji: zakres danych, czę-
stotliwość aktualizacji, odpowiedzialne jednostki. 

 Analiza dostępnych na rynku narzędzi cyfrowych (w tym komercyjnych i otwarto-
źródłowych) pod względem funkcjonalności, kosztów i możliwości wdrożenia. 

 Do czasu podjęcia decyzji – kontynuowanie testów i użytkowania pilotażowej wer-
sji systemu z GreenLabu (https://torun.drzewo.info/mapa) jako narzędzia tymcza-
sowego możliwością wykorzystania danych w innych systemach. 
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Co można zrobić już dziś dla rozwiązania problemu? 

 Przetestować finalnie instancję pilotażową dostępną pod adresem https://to-
run.drzewo.info/mapa i podjąć decyzję o jej dalszym utrzymaniu lub zakończeniu 
użytkowania. 

 Zebrać oferty różnych podmiotów oferujących narzędzia i systemy do inwentary-
zacji zieleni. 

 Przeanalizować otrzymane oferty i zaplanować kalendarz działań wdrożeniowych 
wraz z określeniem odpowiedzialności i źródeł finansowania. 

 
 
 

Rekomendacja: Park przy ul. Droga Trzeposka – 
potrzeba zieleni dla nowego osiedla 
Na czym polega problem? Kogo i/lub czego dotyczy? 
 
Rejon osiedla „Piernikowe-Metron-Tormięs” rozwija się dynamicznie, jednak w procesie 
urbanizacji całkowicie pominięto potrzebę zapewnienia mieszkańcom odpowiednich 
terenów zielonych. Projektowana gęstość zabudowy, oparta na maksymalizacji zysków 
deweloperskich, nie przewiduje przestrzeni służących wypoczynkowi i kontaktowi z 
naturą. Zielone elementy pojawiające się w projektach są zazwyczaj symboliczne  
i pozbawione funkcji rekreacyjnej – przypominają raczej dekorację niż prawdziwą zieleń. 
W efekcie mieszkańcy nowego osiedla są pozbawieni możliwości korzystania z zieleni  
w najbliższym otoczeniu. 
Zieleni tej nie da się już „dosadzić” pomiędzy blokami – potrzebne jest większe, 
zorganizowane i naturalne założenie parkowe, które stanie się realnym miejscem 
odpoczynku, spacerów, spotkań i kontaktu z naturą. 

Co należy zmienić lub wprowadzić, aby rozwiązać problem? Na czym 
mają polegać działania naprawcze? 

 Wyznaczenie terenu, który można przeznaczyć na pełnowymiarowy park miej-
ski, a nie park kieszonkowy. Szczególnie należy rozważyć działki przy dawnym biu-
rowcu Metronu (działka 15/7, obręb 56 – własność spółki prawa handlowego) oraz 
działkę 145/10 (obręb 56 – teren Skarbu Państwa po halach). 

 Przekształcenie tego obszaru w naturalny, ogólnodostępny teren zieleni, o cha-
rakterze zbliżonym do łąk, terenów leśnych czy dzikich ogrodów. 
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 Uporządkowanie istniejącej zieleni (np. przy przedszkolu) i czasowe udostępnie-
nie jej mieszkańcom jako przestrzeni rekreacyjnej. 

 Stworzenie partycypacyjnej koncepcji zagospodarowania, z udziałem miesz-
kańców, rady okręgu, Wydziału Środowiska i Ekologii oraz potencjalnie architek-
tów krajobrazu. 

 Ograniczenie infrastruktury do niezbędnego minimum – bez placów zabaw,  
siłowni plenerowych czy nawierzchni betonowych. 

Czego potrzeba, żeby zrealizować te działania? 
 Zakup gruntu (jeśli działka należy do Skarbu Państwa lub podmiotu prywatnego). 

 Zmiana przeznaczenia gruntów należących do gminy oraz aktualizacja miejsco-
wego planu zagospodarowania przestrzennego. 

 Przygotowanie i realizacja projektu parku w porozumieniu z mieszkańcami. 

 Zabezpieczenie środków zewnętrznych (np. programy środowiskowe, fundusze 
unijne, Zielony Fundusz dla Miast). 

 Wsparcie polityczne i administracyjne – wpisanie projektu do priorytetów miej-
skich działań w obszarze zieleni i adaptacji do zmian klimatu. 

Co można zrobić już dziś dla rozwiązania problemu? 
 Rozpoczęcie konsultacji z mieszkańcami w sprawie przyszłości terenów zielonych 

w rejonie Drogi Trzeposka. 

 Uporządkowanie i tymczasowe udostępnienie istniejącej zieleni jako przestrzeni 
wspólnej – np. zagospodarowanie terenów przy przedszkolu jako miejsca rekrea-
cji. 

 Powołanie zespołu roboczego z udziałem przedstawicieli miasta, mieszkańców, 
specjalistów i organizacji pozarządowych w celu przygotowania koncepcji parku. 

 Zaplanowanie w miejskim budżecie środków na przygotowanie dokumentacji pro-
jektowej i działania pilotażowe. 

 
 

 
 

 

Dokument przygotowany na podstawie rekomendacji GreenLab Toruń 2024 oraz informacji 
zwrotnej Wydziału Środowiska i Ekologii Urzędu Miasta Torunia. 


